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اقتصادی

گروه اقتصــادی - این روز ها 
همزمان با ارســال لایحه بودجه سال 
آینــده به مجلس، یکی از موضوعات 
مهــم برای جوانان، تعییــن مبلغ وام 
ازدواج در ســال ۱۴۰۳ اســت؛ وامی 
که در ســال های اخیر، بــا یک روند 

افزایشی همراه بوده و در سال جاری 
نیز رقم این وام بــا افزایش رقم ۱۸۰ 
میلیون تومان رســید. همچنین برای 
زوج های زیر بیســت و پنج ســال و 
زوجه های زیر بیست و سه سال مبلغ 

۲۲۰ میلیون تومان مصوب شد.
به تازگی نیز دهنوی عضو هیات 
رئیســه مجلس در مطلبی نوشــت: 

»سازمان برنامه و بودجه مانند پارسال، 
چگونگی وام ازدواج و فرزندآوری را 
از لایحه بودجه حذف کرد و اختیارش 
را به شورای پول و اعتبار داد.« بنابراین 
فعلا مشخص نیست که برنامه دولت 
و مجلس برای مبلغ وام ازدواج ســال 
۱۴۰۳ چگونه اســت؟ هرچند طبق 
اعلام دهنوی، عضو کمیسیون تلفیق 

مجلس شــورای اسلامی، وام ازدواج 
در لایحه بودجه پیشنهادی سال ۱۴۰۳ 
بــرای هر یک از زوجــه ۳۰۰ میلیون 
تومان )زوجین ۶۰۰ میلیون تومان( و 
برای زوجه زیر ۲۵ ســال، مبلغ ۳۵۰ 
میلیون تومــان )زوجین ۷۰۰ میلیون 

تومان( خواهد بود.
اما از میزان افزایش وام ازدواج که 
بگذریم، چالش اساسی برای جوانان 
متقاضی وام ازدواج، شرایط سخت و 
دشوار بانک ها برای پرداخت این وام 
است، تا جایی که چند ماه قبل رئیس 

جمهور به این موضوع ورود کرد.
تیرماه امســال رئیس دفتر رئیس 
جمهــور در نامــه ای بــه رئیس کل 
بانــک مرکــزی، دســتور های دکتر 
رئیســی درباره پرداخت وام ازدواج 
بــه متقاضیان را صادر کــرد که از آن 
جمله، صفر شــدن صف وام ازدواج 
تا پایان تابستان ســال جاری بود. در 
بند ۴ به صراحت بیان شده بود: صف 
متقاضیان وام قرض الحســنه ازدواج 
تا پایان تابســتان ســال جاری باید به 
صفر برســد. بانک مرکــزی نیز در 
میانه مردادماه، با هشدار دوباره بانک 
مرکزی به ۹ بانــک عامل اعلام کرد: 
بانک های عامل باید مراتب تســهیل 
پرداخت تســهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و فرزنــدآوری را فراهم کنند 
و نباید از متقاضیان این تســهیلات، 
ضمانت های فراتــر از حدود قانون 

بخواهند.
حال با گذشــت حدود سه ماه از 
مهلت مذکور برای صفر شــدن صف 
وام ازدواج، برخــی از مخاطبــان از 
عدم تعیین تکلیف درخواستشان در 

سازوکار دریافت وام ازدواج انتقاد و 
گلایه دارند.

در جدیدترین مانــع بانکی نیز 
یکی از مخاطبان از یک شــرط جدید 
در شــعب بانک ها خبر داده است که 

به نظر می رســد رونــد پرداخت وام 
ازدواج به جوانان متقاضی را سخت تر 
از گذشــته کرده است، به گونه ای که 
گزارش و تحقیقات میدانی خبرنگار 
ما حاکی از ســختی های راه ناهموار ـ 
به ظاهر هموار و آسان ـ گرفتن وام و 

حواشی سخت تر آن است.
چالش جدید برای متقاضی 

وام ازدواج چیست؟
در ایــن باره یکــی از مخاطبان 
گفته است که تاریخ ازدواجشان سال 
۱۴۰۱ بوده و پس از آن مترصد اعلام 
اعتبار بانک مورد نظرش بوده و بعد از 
چندین ماه موفق به نام نویسی در یکی 
از شعبه های بانک مسکن شده و چشم 
به راه پیامک تاییدی که سراســیمه در 

پی تکمیل مراحل قانونی آن باشد.
اما پــس از ۵ ماه و پیگیری های 
مداوم و کســب اطلاع از منبع معتبر 
بانکــی با خبر می شــود که همچنان 
بایــد ۸ ماه دیگــر در نوبت دریافت 
وام بمانــد، حال آن کــه این موضوع 
در تیرماه از ســوی رئیس جمهور به 

شدت مورد توجه قرار گرفت؛ رئیس 
دفتر رئیس جمهور در نامه ای به رئیس 
کل بانک مرکزی، دســتور های دکتر 
رئیســی درباره پرداخت وام ازدواج 
بــه متقاضیان را صادر کــرد که از آن 

جمله، صفر شــدن صف وام ازدواج 
تا پایان تابستان ســال جاری بود. در 
بند ۴ به صراحت بیان شده بود: صف 
متقاضیان وام قرض الحسنه ازدواج تا 
پایان تابستان سال جاری باید به صفر 
برســد. یعنی هنگام مراجعه به بانک 
تازه مشخص می شود، نه تنها خبری 
از حذف ضامن نیست، بلکه به سلیقه 
رئیس شــعبه و معاون و کارمند و ... 
ضامن باید دارای همه مشــخصه ها 
باشــد و از همه مهم تر برگه کســر از 
حقوق داشته باشد. )چیزی که بیشتر 
ادارات از دادن آن تا حد ممکن امتناع 
می کنند( البته در پاســخ به این گلایه 
ها، مدیر اعتبارات بانک مرکزی گفته 
است: طبق قانون نباید بانک ها بیش از 
یک ضامن برای وام ازدواج بخواهند، 
برخی از شعب دو ضامن می خواستند 
که با رؤســای شــعب برخورد شد و 
برخی از آن هــا را برکنار کردیم. اگر 
شــعبه بانک بیش از یــک ضامن از 
متقاضی درخواســت کرد، متقاضی 
این تخلف را به ســامانه ۲۷۰۶ بانک 

مرکــزی اعلام کند... خلاصه در ادامه 
داســتان وام گیرنده که خسته از روند 
گشــته، به دنبال تغییر بانک و شــعبه 
مورد نظر رفته و یکی از شــعب بانک 
آینده که نزدیک محل کارش اســت، 

انتخــاب کرده و ثبــت نام به صورت 
معجزه آســایی انجام می شود و از آن 
امیدوارکننده تر، رسیدن پیامک تایید 
برای تحویل مدارک اســت که اشک 

شوق بر چشمانش جاری می کند.
اما... با رفتن حضوری وام گیرنده 
به بانک مــورد نظر با این جمله روبه 
رو می شود که بنا بر بخش نامه جدید، 
شــما باید برای انجام و دریافت وام، 
به شعب محل سکونت خود مراجعه 
کنید؛ البته پیش از آن ملزم هســتید که 
یا خود، نام نویسی را حذف کرده یا ما 
خود در سیستم تسهیلات، نام شما را 
حذف می کنیم... و دوباره روز از نو و 

روزی از نو... .
حال آنچه ســوال برانگیز است 
اینکــه خانم و آقایی که هر دو کارمند 
هستند و بیشترین ساعت روزشان را 
در محل کارشان می گذرانند و ترجیح 
می دهند بیشــتر امور اداری و زندگی 
خود را در همان نزدیک محل اداره و 
کار خــود انتخاب کنند و انجام دهند، 
چگونه می توانند برای دریافت وامی 

که نیاز به مراجعــه چندین باره خود 
و ضامن هــا بــه بانــک دارد، هر بار 
مرخصــی بگیرند و به شــعب بانک 

محل سکونتشان بروند؟!
جالب تر آنکه در بررسی تکمیلی 
از سامانه بررسی و ثبت شکایات بانک 
مرکزی اعلام شد، علاوه بر اینها، همه 
مراجعان بانک ها، موظف هستند برای 
انجــام امور بانکــی و حتی باز کردن 
حســاب بانکی نیز به شعب نزدیک 

محل سکونت خود مراجعه کنند.
مگر نه غیر از این است که برای 
تسهیل امور بانکی هر روز خبری می آید 
و وعده چشمگیری داده می شود، پس 
چگونه اســت که در این قانون جدید 
اعلامی به بانک هــا زوج های جوان 
کارمند دیده نشــده اند که هر کدام از 
اقصی نقاط تهران خودشــان را بر سر 
کارشان حاضر می کنند و با این روند 
جدید باید بــرای انجام هرکار بانکی 
دچار دردسر های گرفتن مرخصی و 

طی مسیر و برگشت به خانه باشند.
آیا در این قانون جدید مستاجران 
دیده نشــده اند که هر ساله باید برای 
انجام امور بانکی، در محل ســکونت 
خود حساب های بانکی باز کنند و به 
محض جابجایی درســال های بعدی 
دوبــاره در محل جدیــد هفت خان 
کار های بانکی را پشت سر گذراند و 

روز از نو و روزی از نو...؟!
تــازه به همه این موارد این مورد 
هم اضافه می شــود که ماه های پایانی 
ســال، بانک ها اوضــاع مالی خوبی 
هم ندارنــد و طبیعتا از دادن هر گونه 
خدمــات وام و ... به هر بهانه ای طفره 
می روند و وامی به کسی داده نمی شود!

اندر خم کوچه پس کوچه های وام ازدواج و کار های بانکی؛

بخشنامه ای که سنگ جدید پیش پای 
مراجعان انداخته است!

با رفتن حضوری وام گیرنده به بانک مورد نظر با این جمله روبه رو می شود که بنا بر بخش نامه جدید، 
شما باید برای انجام و دریافت وام، به شعب محل سکونت خود مراجعه کنید؛ البته پیش از آن ملزم هستید که یا خود، 

نام نویسی را حذف کرده یا ما خود در سیستم تسهیلات، نام شما را حذف می کنیم!

گروه اقتصادی - به گفته مسئولان، با 
توجه به سواحل شمال و جنوب کشور و 
پتانسیل بالای تولید محصولات شیلاتی، 
نیازی به واردات تیلاپیا در راستای تنظیم 

بازار نداریم.
 بــا توجه به ۳ هــزار و ۳۰۰ کیلومتر 
ســواحل شمال و جنوب کشور، پتانسیل 
بالایــی در تولیــد محصولات شــیلاتی 
کشــور وجود دارد که در صورت استفاده 
حداکثری از ظرفیــت ها، ارزآوری قابل 

توجهی از صادرات خواهیم داشت.
بنابر آمار در ســنوات اخیر واردات 
تیلاپیــا ضربه مهلکی به تولید داخل وارد 
کرد به طوریکه بسیاری از تولیدکنندگان 
از چرخه تولید خارج شدند که با افزایش 
تعرفــه واردات دیگر صرفــه اقتصادی 
نداشت و مجدد بعد از چندسال موضوع 
واردات ماهــی در راســتای تنظیم بازار 
مطرح شــده که این امر بــا واکنش تولید 

کنندگان روبرو شده است.
در همین رابطه سید حسین حسینی 

رئیس سازمان شــیلات گفت: بنابر آمار 
ســواحل دریاهای شمال و جنوب کشور 
با احتســاب جزایر ۵ هزار و ۸۰۰ کیلومتر 
اســت که بر این اســاس  رتبه ۴۰ از ۲۸۲ 
کشور مشرف به دریاست.  بنابر آمار تولید 
آبزیان از ۳۵ هــزار تن تولید اول انقلاب 
بــه یک میلیــون و ۳۵۲ هــزار تن تولید 
محصولات شــیلاتی رسیده ایم که از این 
میــان ۷۵۱ هزار تن تولیــد حوزه صید و 
صیادی و ۶۰۱ هــزار تن در حوزه آبزی 

پروری بوده است.
رئیس ســازمان شــیلات گفت: در 
راســتای تعادل قیمت، سیاست واردات 
در ازای صادرات را در دســتور کار قرار 
می دهیم و تازمانیکه فراوانی محصول به 
اندازه ای نباشــد که ماهی ارزان در اختیار 
مردم قرار گیرد، روند واردات ادامه دارد. 
با تلاش در راســتای رفع دغدغه زیست 
محیطــی و با یک نگاه حفاظتی، ســالانه 
هزارتن تیلاپیا در کشــور تولید می شود.
همانگونه که در قزل آلا رتبه اول تولید در 

دنیا را داریم، شیلات در نظر دارد که تولید 
تیلاپیا را به جایی برساند که با قیمت ارزان 

ماهی در سفره مردم قرار گیرد.
در ادامه ارســلان قاسمی مدیرعامل 
اتحادیه تکثیر، پرورش و صادرات آبزیان 
گفت: بنابر آمار مجموع تولید آبزیان اعم 
از صید و آبزی پروری حدود یک میلیون 
و ۱۰۰ هزار تن است. با پتانسیل منابع آبی 
در شــمال و جنوب کشور طی یک برنامه 
منسجم ۵ ساله امکان افزایش تولید به ۳.۵ 
میلیون تن دست یافتنی است. در سنوات 
اخیر واردات ماهی بی کیفیت تیلاپیا ضربه 
مهلکــی به ماهیان ســردآبی وارد کرد که 
تکرار مجدد این امر منجر به ورشکستگی 
و خروج تعدادی از تولیدکنندگان خواهد 

شد.
مدیرعامــل اتحادیه تکثیر، پرورش 
و صادرات آبزیان بــا بیان اینکه واردات 
ارتباطــی به تنظیم بازار ندارد، افزود: بنابر 

آمار اختــلاف قیمت آبزیــان از مزرعه 
تا ســفره گا ها در پی ســودجویی عوامل 
واسطه و دلال به ۳۰۰ درصد هم می رسد 
که برای کنتــرل قیمت آبزیان راهی جزء 
اصلاح نظام توزیع و حذف دلال و عوامل 

واسطه نداریم.
او بــا بیان اینکه نیــازی به واردات 
محصولات شــیلاتی نداریم، گفت: بنابر 
آمار ایران جزء ۵ کشور بزرگ تولید قزل 
آلا در دنیا به شــمار می رود که واردات به 
بهانــه تنظیم بازار و کاهش قیمت معنایی 
ندارد چراکه طی سنوات گذشته واردات 
ماهی بی کیفیت تیلاپیا آســیب جدی به 

تولید قزل آلا وارد کرد.
قاسمی با بیان اینکه واردات ساده ترین 
راه برای تنظیم بازار است، گفت: با توجه 
به آنکه ماهی در ســبد خانوار جای خود 
را بدلیل فرهنگ ســازی و مشکلات در 
بحث فرآوری محصول باز نکرده است، از 

این رو باید بسته بندی ماهی برای خانوار 
اقتصادی شــود که این امر در کنار اصلاح 
نظام توزیع موجب شده  تا ماهی با قیمت 
مناســب در اختیار افراد قرار گیرد.گفتنی 
اســت، تیلاپیا به عنوان دومین گونه تولید 
جهان و معروف به مــرغ آبزیان در ۱۴۴ 

کشور دنیا تولید می شود. 
واحدهای پرورش قزل آلا با ۳۵ 

درصد ظرفیت کار می کند
آرش نبــی زاده مدیرعامل اتحادیه 
تعاونی ماهیان ســردآبی گفت: برآوردها 
حاکی از آن اســت که امســال تولید قزل 
آلا به ۱۱۰ تا ۱۱۵ هزارتن برسد، درحالی 
کــه رکورد تولید ۱۷۰ هزارتن قزل آلا در 
کشور هم داشته ایم با توجه به نبود بازار، 
تولیدکنندگان با ۳۰ تا ۳۵ درصد ظرفیت 
کار می کنند، درحالیکــه با ایجاد بازار و 
افزایش قدرت خرید خانوار امکان تولید 
۲۰۰ تا ۲۵۰ هزارتن قزل آلا و کسب رتبه 

اول در دنیا وجود دارد.
نبــی زاده با بیان اینکــه تولیدکننده 
دوم و ســوم قزل آلا در دنیا هستیم، افزود: 
دولت همان گونه که از بازار مرغ حمایت 
مــی کند، باید از بازار آبزیان در راســتای 
ارتقای قدرت خرید خانوار حمایت کند 
تــا بتوانیم همانند قبل رتبــه اول در دنیا 
باشــیم. با توجه به سرانه مصرف و میزان 

تولید، کمبودی در عرضه ماهی نداریم.
او گفــت: معاونت بازرگانی وزارت 
جهاد در راســتای تنظیم بــازار به دنبال 
واردات ماهی اســت، اما جای این سوال 
مطرح اســت که آیا بــا واردات تیلاپیا و 
عرضه ماهــی ارزان قیمت تضمینی برای 
استمرار روند و توزیع ماهی ارزان قیمت 
است؟ آیا راهکار و سیاستی برای حمایت 
از تولید داخل در صورت ماندن محصول 

روی دست تولیدکننده است؟
سیاســت واردات تیلاپیــا در 

ازای صادرات باید انجام شود
 الویری مدیرعامــل اتحادیه ماهیان 

گرم آبی گفت: در ابتدای سال سهمیه کود 
شــیمیایی تولیدکنندگان به عنوان یکی از 
نهاده های اصلی قطع شد که این امر تولید 
را تحت تاثیر خود قرار داده اســت. بنابر 
آمار سال گذشته ۲۰۰ هزارتن تولید  انواع 
ماهیان گرم آبی را داشتیم، اما امسال پیش 
بینی می شــود که به ۱۵۰ هزارتن برسد. 
سیاست واردات تیلاپیا در ازای صادرات 
باید انجام شــود، از ایــن رو انتظار داریم 
که اگر مسئولان خواستار واردات تیلاپیا 
هســتند، در مقابل صادرات کپور به عراق 
را بدهنــد. مدیرعامل اتحادیه ماهیان گرم 
آبی گفت: توجه به آنکه تیلاپیا روی دست 
تولیدکنندگان ۵ اســتان مجاز به پرورش 
ایــن گونــه ماهی مانده اســت، واردات 
ضربــه مهلکی به تولید می زند، از این رو 
از مسئولان وزارت جهاد تقاضا کرده ایم 
که بــه جای واردات تیلاپیا و فرآوری در 
داخل، تولید داخل را خریداری کنند که به 
سبب پیشنهاد قیمت پایین، تولیدکنندگان 

حاضر به فروش نشدند.

نیازی به واردات محصولات آبزی نداریم

یعنــی هنــگام مراجعه به بانک تازه مشــخص می شــود، نــه تنها خبــری از حذف 
ضامــن نیســت، بلکــه به ســلیقه رئیــس شــعبه و معــاون و کارمنــد و ... ضامن 
بایــد دارای همــه مشــخصه ها باشــد و از همه مهم تر برگه کســر از حقوق داشــته 
باشــد. )چیــزی کــه بیشــتر ادارات از دادن آن تــا حــد ممکــن امتنــاع می کننــد(

اسحـق ارزانـی
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 روزنامه اقتصاد کیش

گروه اقتصــادی - رئیس کل 
بانک مرکزی و وزیر تجارت، صنعت 
و توسعه سرمایه گذاری عمان در دیدار 
و گفت وگویی فنی، ضمن اشــاره به 
ضرورت توســعه مناســبات پولی و 
بانکی دو جانبه بر اســتفاده از ارزهای 

ملی دو کشور تاکید کردند.
محمدرضا فرزین در دیدار وزیر 
تجارت، صنعت و توســعه ســرمایه 
گذاری عمان ضمن اشاره به تاریخچه 
روابــط تجاری و اقتصــادی میان دو 
کشــور تصریح کرد: از هر اقدامی که 
منجر به توسعه همکاری های پولی و 
بانکی میان ایران و عمان شود استقبال 

می کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین 
با بیان اینکه ضــرورت دارد تا روابط 
پولــی و بانکی ایــران و عمان همپای 
مناســبات دیگر دو کشــور افزایش 
یابد گفــت: برگزاری نشســت های 
تخصصــی و فنی هیئت های بانکی و 
اقتصادی دوطرف باید بســتری برای 
افزایش حجم مبادلات مالی، اقتصادی 
و تجاری شود چراکه افق جدیدی در 
مناســبات ایران و عمان طی چند سال 

گذشــته گشوده شده اســت و از این 
ظرفیت می توان در توســعه مناسبات 

دوجانبه بانکی استفاده کرد.
همچنین در این دیدار، قیس بن 
محمد الیوسف، وزیر تجارت صنعت 
و توسعه ســرمایه گذاری عمان نیز با 
اشاره به ظرفیت های مختلف اقتصادی 
عمان و ایران، بر افزایش مناسبات پولی 
و بانکــی در جهت تســهیل مبادلات 

تجاری میان دو کشور تأکید کرد.
وی با اشاره به رشد ۴۱ درصدی 

حجــم مبادلات در ۸ ماهه اول ســال 
جاری، ضرورت اســتفاده از پول ملی 
دو کشور در همکاری های اقتصادی و 
تجاری را بســیار مهم دانست و گفت: 
ایجاد زیرساخت های مربوط به نقل و 
انتقالات پولی و بانکی عمان در ایران، 
طراحــی و عملیاتی کردن پروژه های 
سرمایه گذاری های  تجاری،  مشترک 
صنعتــی و معدنی، حضور ســرمایه 
گذاران عمانی در پروژه های مختلف 
ایران از جمله حضور سرمایه گذاران 

عمانی در بخش انرژی و میادین گازی 
ایران، مهمترین ظرفیت هایی است که 
عمان خواهــان حضور جدی در آنها 

می باشد.
به گفتــه وزیر تجارت صنعت و 
توسعه سرمایه گذاری عمان، این کشور 
آماده اســت با اســتفاده از روش های 
مختلف و توســعه مناســبات پولی و 
بانکی با ایــران، حجم همکاری های 
تجاری و اقتصادی میان عمان و ایران 
را بهبود بخشــد و بــرای تحقق این 

موارد و پیشــبرد سرمایه گذاری ها و 
همکاری های مشترک، ضروری است 
نقل و انتقالات مالی هرچه بیشتر میان 

دو کشور تسهیل شود.

گروه اقتصــادی - آنطور که 
مســئولان اقتصادی توضیح داده اند، 
با اصلاح ســاختاری بودجه در سال 
آینده ۶۱ درصــد از کل ۲۴۶۰ هزار 
میلیارد تومان بودجه پیش بینی  شده، 
مربــوط به درآمدهای پایدار اســت 
که در مقایســه با سال قبل ۱۰ درصد 
افزایش داشــته و افزایش درآمدهای 
مالیاتی نیز بر اســاس تورم و افزایش 
تعداد مودیان مشــخص شده است؛ 
هرچند افزایش یک درصدی مالیات 
بر ارزش افزوده نیز از بندهای بودجه 
اســت که درباره آن صحبت زیادی 

نشده است.
اول آذر مــاه بخش اول لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور مشتمل 
بر هفت فصل شــامل احکام سقف 
منابع، ســقف درآمد و تراز عملیاتی 
دارایی هــای  واگــذاری  ســقف 
واگــذاری  ســقف  ســرمایه ای، 
دارایی های مالی، منابع هدفمندسازی 
یارانه ها و مفروضات پیش بینی منابع 
و مصارف بودجه تقدیم مجلس شد 
و اخیرا هم رئیس جمهور با حضور 
در مجلس، درباره لایحه بودجه سال 

آینده صحبت کرد.
در لایحــه بودجه ۱۴۰۳، منابع 

عمومــی دولت در بودجه با رشــد 
۱۸.۲ درصــدی، ۲۴۶۲ هزار میلیارد 
تومان و درآمدهای پایدار نیز با رشد 
۴۱.۹ درصدی به ۱۴۹۵ هزار میلیارد 
تومان پیش بینی شده است. همچنین 
در بخــش درآمدهای پایدار دولت، 
درآمدهایی مالیاتی بیشترین سهم را 
دارد که با رشد ۴۹.۸ درصدی نسبت 
به ســال جاری، ۱۱۲۲ هزار میلیارد 
تومان پیش بینی شــده است. درآمد 
حاصــل از حقــوق ورودی در رتبه 
بعدی قرار دارد که ۱۴۰ هزار میلیارد 
تومان بوده که ۳.۸ درصد منفی بوده 

است.
از جمله بخش های بحث برانگیز 
این لایحه هــم افزایش مالیات ها و 
کاهش ســهم نفــت در بودجه بوده 
است. به همین دلیل هم در روزهای 
اخیر مسئولان مختلف اقتصادی در 
رابطه با افزایــش مالیات در بودجه 
توضیحاتی ارائه کرده اند. برای مثال 
رئیــس جمهور گفته که این افزایش 
مالیات بــرای حقوق بگیران نخواهد 
بود، بلکه به کســانی که فرار مالیاتی 
دارند پرداخته شــده و از طرف دیگر 
تلاش شــده از کســانی کــه درآمد 
هنگفت دارنــد و مالیات نمی دهند، 

مالیات گرفته شود. او همچنین تاکید 
کرد که در بودجــه هیچ پایه مالیاتی 
جدیدی وجود ندارد و آنچه هست 

جلوگیری از فرار مالیاتی است.
درآمدهای مالیاتی چگونه 

رشد کرد؟
از طــرف دیگــر داود منظور 
-رئیس سازمان برنامه و بودجه- نیز 
با حضور در یــک برنامه تلویزیونی 
تاکیــد کرده کــه با افزایش ســهم 
درآمدهــای مالیاتی در لایحه بودجه 
سال آینده، فشــار مالیاتی جدیدی 
بــه افراد حقوقی و شــرکت ها وارد 
نمی شــود، چراکه رشــد مالیات ها 
به دلیــل افزایش ضرایــب مالیاتی 

نیست، بلکه وجود تورم در کشور و 
افزایش تعداد مودیان باعث افزایش 
درآمدهای مالیاتی خواهد شــد. در 
اصل تورم سود شرکت ها را خود به 
خود از نظر عددی بالا می برد و مقدار 
مالیات هم متناسب با تورم رشد پیدا 
می کند. تعداد مودیان نیز در دو سال 
اخیر از ۲.۹ به ۵.۵ میلیون نفر افزایش 

یافته است.
البته منظور به این نکته اشــاره 
نکرده کــه در بودجه ســال آینده، 
مالیات بر ارزش افــزوده نیز با یک 
درصــد افزایش با ۱۰ درصد خواهد 
رسید و بر درآمدهای مالیاتی دولت 
اثر خواهد داشت؛ موضوعی برخی 

کارشناسان بیشتر به دلیل تاثیری که 
این تصمیم بــر قیمت همه کالاها و 
خدمات خواهد داشــت، خواستار 

منتفی شدن آن شده بودند.
از اصلاح ساختاری بودجه 

چه می دانیم؟
منظور در این برنامه به یک نکته 
مهــم دیگر هم در رابطــه با اصلاح 
ســاختار بوده اشــاره کرد و درباره 
چگونگی کاهش وابســتگی بودجه 
به نفــت توضیحاتی ارائــه کرد. بر 
این اســاس منابع تامین مالی دولت 
شامل درآمدهای عمومی دولت، مثل 
درآمدهای مالیاتی و حقوق گمرکی، 
منبع واگذاری دارایی های سرمایه ای 
مثل فــروش نفت و گاز و واگذاری 
امــوال دولــت و ســوم واگذاری 
دارایی هــای مالی مثل فروش اوراق 
مشــارکت است که از بین آن ها فقط 
درآمدهای عمومــی، درآمد پایدار 

محسوب می شوند.
در ســال آینده ۶۱ درصد از کل 
۲۴۶۰ هــزار میلیــارد تومان بودجه 
پیش بینی  شده، مربوط به درآمدهای 
پایدار، ۲۶ درصد مربوط به واگذاری 
دارایی های ســرمایه ای و ۱۳ درصد 
مربوط به واگذاری دارایی های مالی 

خواهد بود که در مقایســه با ســال 
قبــل ۱۰ درصد از ســهم واگذاری 
دارایی های ســرمایه ای کم و به سهم 

درآمدهای پایدار اضافه شده است.
اخباری کوتاه از اعتبارات 

عمرانی سال آینده
نکته دیگری که در این مصاحبه 
به آن اشاره شــد، اعتبارات عمرانی 
است. در اصل در قسمت اول بودجه 
روی اعداد کلان تصمیم گیری شده 
و جزئیات مصارف مربوط به بخش 
دوم بودجه اســت که هنوز منتشــر 

نشده است.
اما رئیــس ســازمان برنامه و 
بودجه به دو نکته در رابطه با مصارف 
بودجه اشــاره کرده است. اول اینکه 
میزان تملک دارایی های ســرمایه ای 
یعنی اعتبارات عمرانی در سال آینده 
۳۷۰ هزار میلیــارد تومان پیش بینی 
شــده که تقریبا برابر با ســال جاری 
اســت. دوم اینکه بــرای هزینه های 
جاری رشــد حــدود ۲۰ درصدی 
پیش بینی شــده است. در اصل طبق 
گفته های منظور برای هزینه ها رشد 
کمــی پیش بینی شــده، چون منابع 
 بیــش از این نمی توانند پاســخگو 

باشند.

معاون وزیر صمت اعلام کرد :

استفاده از ارزهای ملی به جای دلار در مبادلات تجاری ایران و عمان

جزئیات جدید از افزایش درآمدهای مالیاتی سال آینده؛

آیا واردات ساز آزاد می شود؟

صعود ۳۱.۲ درصدی سفرهای هوایی جهانی

گروه اقتصادی -  سرپرســت مرکز ملی خلاق و فرش ایران گفت: در حال 
برنامه ریزی هستیم که برخی تعرفه ها مربوط به ادوات موسیقی در کتاب سال ۱۴۰۳ 
به صورت کارتابل فنی باز شود که بتوانیم محدود و منظم واردات انجام شود و برای 
ادوات موســیقی که توان تولید داخل دارند، اما تاکنون به آن ها پرداخته نشــده، هم 
حمایت های لازم در نظر گرفته شــود. واردات کالاهای گروه چهار از ســال ۱۳۹۷ 
ممنوع شد که آلات موسیقی نیز یکی از کالاهای گروه چهار است. اما به نظر می رسد 
وزارت صمــت قصد دارد در حوزه ممنوعیت واردات ســازهایی که امکان تولید 
آن ها در داخل کشور نیست، تجدید نظر کند. در این رابطه محمدرضا زارع، اظهار 
کرد: مرکز ملی صنایع خلاق و فرش ایران رشته فعالیت های اسباب بازی، بازی و 
سرگرمی؛ طلا نقره و جواهرات؛ صنایع دستی، ادوات موسیقی، صنایع فرهنگی و 
محتوایی را پوشش می دهد.وی با بیان اینکه این مرکز تاکنون در حوزه اسباب بازی، 
طلا و جواهر ورود کرده، تصریح کرد: اما در حوزه هایی مثل پویانمایی و غیره شاید 
تاکنون موردی حمایت انجام شــده باشد. در مورد ادوات موسیقی که تولید داخل 
نداریم و تعرفه ها بسته است هم اقداماتی در دست بررسی است. در موارد دیگر هم 
هنوز ورود جدی نشده و امیدواریم سال بعد در رابطه با آن ها اقداماتی انجام شود.

زارع با بیان اینکه در حوزه ادوات موسیقی جلساتی با انجمن مربوطه و وزارت ارشاد 
برگزار شده، گفت: در این راستا در حال برنامه ریری هستیم که برخی تعرفه ها مربوط 
به ادوات موســیقی در کتاب سال ۱۴۰۳ به صورت کارتابل فنی باز شود که بتوانیم 

محدود و منظم واردات انجام شود.
همچنین به گفته وی مقرر شده برای ادوات موسیقی که توان تولید داخل دارند، 
اما تاکنون به آن ها پرداخته نشــده، حمایت های لازم در نظر گرفته شود. برای مثال 
در حوزه تمبک توان تولید وجود دارد، اما در اقلامی مثل پیانو امکان تولید نیست و 
اگر هم تعرفه باز شود، تعداد واردات بسیار کم و محدود است. در مقابل باز کردن 

واردات منجر به کاهش قاچاق خواهد شد.

گروه اقتصادی -   بر اســاس داده های انجمن بین المللی حمل ونقل هوایی 
)IATA( ترافیک هوایی جهانی در ماه اکتبر ۳۱.۲ درصد نسبت به مدت مشابه سال 
 RPK قبل افزایش یافت. کل ترافیک هوایی که برحسب کیلومترهای مسافری یا
های درآمدی اندازه گیری می شــود، تقریبا به سطح قبل از کرونا ویروس و به ۹۸.۲ 
درصد از سطح اکتبر ۲۰۱۹ رسید. ویلی والش، مدیرکل یاتا گفت: »نتیجه قدرتمند ماه 
اکتبر، صنعت را به تکمیل بهبود ترافیک پس از همه گیری نزدیک تر می کند«.با هدایت 
نرخ رشد سه رقمی چین، ترافیک داخلی ۳۳.۷ درصد نسبت به سال گذشته در ماه 
اکتبر افزایش یافت. این میزان ۴.۸ درصد بیشتر از سطح قبل از همه گیری ویروس 
کرونا بود.ترافیک بین المللی در ماه اکتبر با سرعت سالانه ۲۹.۷ درصد افزایش یافت 
و همه بازارها سودهای دو رقمی را ثبت کردند.علیرغم افزایش شدید، RPK های 
بین المللی فقط رقم ۹۴.۴ درصد از ســطح اکتبر ۲۰۱۹ را ثبت کردند.والش گفت: 
»تقاضای بین المللی شــرکت های هواپیمایی آسیا و اقیانوسیه ۱۹.۵ درصد کمتر از 
ســال ۲۰۱۹ است. این مورد می تواند منعکس کننده لغو دیرهنگام محدودیت های 
کووید-۱۹ در بخش هایی از منطقه همچنین تحولات تجاری و تنش های سیاسی 
باشد«. تقاضای جهانی برای محموله هوایی که بر حسب تن-کیلومتر بار اندازه گیری 
می شود، نسبت به اکتبر سال ۲۰۲۲ به میزان ۳.۸ درصد افزایش داشته است.ظرفیت 
)محموله در دسترس اندازه گیری شده بر حسب تن-کیلومتر( در مدت مشابه ۱۳.۱ 

درصد افزایش یافت.

از اصلاحات ساختاری بودجه چه می دانیم؟
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